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کواکبیان: 
افراطیون مجلس حداقلی حتی مصوبات شورای 

عالی امنیت ملی را ناديده می گیرند
دبیر کل حزب مردم ســالاری با اشاره انتقادات تندروها از عدم ابلاق قانون 
عفاف و حجاب گفت: افراطیون مجلس حداقلی حتی مصوبات شورای عالی 

امنیت ملی را ناديده می گیرند
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم ســالاری در کنگره ســالانه حزب 
مســتقل و اعتدال ايران با اشــاره به اينکه امام حسن علیه السلام فرمودند، 
بهترينِ بهترين ها، اخلاق خوب است، گفت: اينکه شورای عالی امنیت ملی 
بــه هر دلیلی تصمیم گرفته قانون حجــاب و عفاف را فعلا متوقف کند، اما 
عده ای بیايند در مجلس شلوغ کنند که اينها خلاف اسلام تصمیم گرفته اند 
]درســت نیست[. آنهايی که تصمیم گرفته اند اتفاقا اين تصمیمشان به نفع 

نظام و اسلام است.
وی بــا بیان اينکه ان شــا الله دولت جناب آقای پزشــکیان هــم بتواند به 
وعده هايی که به مردم داده، به نحو احســن عمل کند، خاطر نشــان کرد: 
بالاخره با تشــخیص رهبری هم بتوانیم در روابط بین المللی اقداماتی انجام 

دهیم که به نفع کل جامعه باشد.

ویژه

چند و چون اسنپ بک
ادامه از صفحه 1

بند ۱۲: در اقدام وفق ماده ۴۱ منشــور ملــل متحد، تصمیم   می گیرد که اگر 
شورای امنیت يک قطعنامه وفق بند ۱۱ برای ادامه اجرای لغوهای بند ۷)الف( 
تصويب نکرد، آنگاه با اثربخشی از زمان نیمه شب به وقت گرينويچ پس از سی 
امین روز متعاقب دريافت اعلامیه مورد اشاره در بند ۱۱ به شورای امنیت، تمام 
مفاد قطعنامه  های ۱۶۹۶ )۲۰۰۶(، ۱۷۳۷ )۲۰۰۶(، ۱۷۴۷ )۲۰۰۷(، )۲۰۰۸( 
۱۸۰۳، ۱۸۳۵ )۲۰۰۸(، ۱۹۲۹ )۲۰۱۰( که بر اســاس بند ۷)الف( لغو شــده 
بوده اند، بايد به همان نحوی که پیش از تصويب اين قطعنامه اعمال   می شدند، 
اعمال شوند و تدابیر مندرج در بند  های ۷، ۸، ۱۶ تا ۲۰ اين قطعنامه بايد لغو 

شوند، مگر آنکه شورای امنیت به گونه ديگری تصمیم بگیرد؛
نکته تکمیلی: 

قطعنامه هفتم به شماره ۲۲۲۴ در ۹ ژوئن سال ۲۰۱۵ برابر با ۱۹ خرداد ۱۳۹۴ 
برای تمديد حیــات هیئت کارشناســان ))Panel of experts به تصويب 
شورای امنیت رسید. قطعنامه ۱۹۲۹ شورای امنیت مصوب سال ۱۳۸۸ هیئت 
کارشناســان را به مدت يک سال تاسیس کرد تا در مورد اجرای قطعنامه  های 
لازم الاجرای تحريم ايران توســط کلیه   اعضای سازمان ملل اطمینان حاصل 
شــود. اينها در واقع گام  هايی برای ايجاد سازوکاری شبیه کمیته   نفت در برابر 

غذا برای عراق بود.
یادآوری اثرات تحریم  های ناشی از شش قطعنامه به طور خلاصه

مهم ترين تاثیر سیاســی-حقوقی بازگشــت تحريم  ها اين است که جمهوری 
اســلامی ايران مجددا تهديدی علیه صلح و امنیت بین المللی معرفی   می شود، 
زيرا قطعنامه  ها همگی ذيل فصل هفت منشور ملل، در چارچوب مبحث صلح و 
امنیت بین المللی و لازم الاجرا برای تمامی اعضای سازمان ملل متحد هستند. 
اثرات خاص شامل بازگرداندن تحريم های تسلیحاتی سازمان ملل خواهد بود 
که کشورهای ديگر را از تأمین، فروش يا انتقال بیشتر تجهیزات نظامی به ايران 
منع می کند و صادرات هرگونه سلاح از سوی تهران را ممنوع می سازد. در واقع 
تحريم تسلیحاتی سلاح  های متعارف که در سال ۲۰۲۳ لغو شد، مجددا اعمال 
  می شــود که قاعدتا شامل موشک و پهپاد نیز   می شود. قطعنامه های بازگشتی 
همچنین تحريم های صادراتی، ممنوعیت های مسافرتی، مسدودسازی دارايی ها 
و ديگر محدوديت ها را بر افراد، نهادها و بانک های مرتبط با برخی فعالیت های 
هسته ای و موشکی ايران اعمال خواهد کرد. اکثر فعالیت های هسته ای ايران، از 
جمله آنچه که تحت برجام مجاز بود، دوباره ممنوع خواهد شــد. علاوه بر اين، 
دولت های عضو اتحاديه اروپا متعهد و موظف هســتند که اين تحريم ها را در 

قوانین ملی خود وارد کنند.
آينده:

بر اساس آن چه گفته شد، واضح و مبرهن است که انگلیس و فرانسه   می توانند 
تــا ۲۶ مهر ۱۴۰۴ قطعنامه  های تحريم ايران توســط شــورای امنیت را عینا 
برگردانند و جای شکی از نظر حقوقی در اين زمینه نیست. اما قاعدتا صحنه از 
نظر سیاسی   می تواند کاملا تغییر کند که لازمه   آن رسیدن به يک توافق با دو 
کشور مذکور پیش از ۲۶ مهر ۱۴۰۴ است. البته، جمهوری اسلامی ايران رسما 
اعلام کرده اســت که اگر غربی  ها دست به چنین اقدامی بزنند، از معاهده منع 
اشــاعه هسته ای NPT خارج خواهد شد. اين اعلام موضع ايران که کسی در 
اجرای آن شــکی ندارد، موضوعی نیست که غرب بتواند به کلی ناديده بگیرد. 
برجام و توافق هسته ای برای ايران به معنای رفع تحريم  ها و بنابراين منفعتی 
اقتصادی اســت، ولی معنای آن برای غرب، يک تضمین امنیتی است. امنیت 
برای غرب )و همین طور برای ايران و يا هر کشــور ديگری( متاعی نیست که 
بتوان مثلا با کسب منافع اقتصادی در ايران، از آن صرف نظر کرد. خلاصه اين 
که قاعدتا در اين ايام، دو طرف بايد سعی کنند که به يک توافق مرضی الطرفین 

تا پیش از ۲۶ مهر ۱۴۰۴ دست يابند.
بنابراين، از يک طرف تهديد ايران مبنی بر خروج از ان پی تی و از طرف ديگر، 
به طورطبیعی، عدم تمايل ايران به بازگشت قطعنامه  های شورای امنیت، ممکن 
است دو طرف را به پای میز مذاکره و مصالحه   مرضی الطرفینی بکشاند. اما اگر 
اين امر محقق نشد و بازگشت به قطعنامه  ها اتفاق افتاد، به وضوح   می توان پیش 
بینی کرد که ايران علاوه بر خروج از ان پی تی، قطعا به مقاومت حداکثری خود 
ادامــه خواهد داد و با توجه به اينکه تحريم  های اين نوع قطعنامه  ها را قبلا نیز 
تجربه کرده است، بنابراين کوچک ترين شکی در ادامه   سیاست  های مقاومتی 

ايران وجود نخواهد داشت.

یادداشت

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:
با افزايش ۴۵ درصدی دستمزد 

کارگران فقط بخشی از سبد معیشت 
آنان جبران می شود

علی بابايی کارنامی گفت: امروز سبد معیشت کارگران ۲۴ 
تا ۲۵ میلیون تومان برآورد شــده است، بنابراين با افزايش 
۴۵ درصدی حقوق و دســتمزد آنان -که نســبت به سال 
گذشته رقم بالاتری اســت- تنها درصدی از آن را جبران 
کرديم و هنوز نتوانســتیم ضريب و افزايشــی که لازم و 
متناســب با تورم است را اعمال کنیم؛ بنابراين بايد تلاش 

بیشتری داشته باشیم و تصمیم جدی تری بگیريم. 
به گــزارش ايلنا، علی بابايی کارنامی، رئیس کمیســیون 
اجتماعی و نايب رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای 
اسلامی  با استقبال از افزايش ۴۵ درصدی حقوق کارگران 
شــورای عالی کار؛ عنوان کرد: صحبت ما  از همان ابتدا و 
همیشــه اين بود که در هر صورت افزايش زير ۴۰ درصد 
حقوق و دستمزد کارگران جفا در حق کارگران است؛ يعنی 
تأکید ما بر اين بود که در شرايط فعلی کشور بايد افزايش 

حقوق و دستمزد بالای ۴۰ درصد باشد.
رئیس کمیســیون اجتماعــی مجلس ادامــه داد: البته با 
تصويب افزايش ۴۵ درصدی حقوق و دســتمزد کارگران 
برای ســال آتی، نمی گويم ســفره کارگران تأمین شده و 
می شود؛ اما اين مقدار افزايش هم بد و ناامیدکننده نیست.
نايب رئیس فراکســیون کارگری مجلس دوازدهم تصريح 
کرد: ما بايد به سمتی حرکت کنیم که تا آنجا که می شود 
به ســفره کارگران توجه شود و حتما به نفع آنان تصمیم 
بگیريم؛ اساسی ترين و مهم ترين کاری هم که در اين مسیر 
بايد انجام شود، همین اهتمام به افزايش حقوق و دستمزد 

کارگر با توجه به تورم جامعه است.
بابايی کارنامی گفت: افزايش ۴۵ درصدی حقوق و دستمزد 
کارگران برای سال ۱۴۰۴ نسبت به آن چیزی که در تصور 
برخی افراد بود، عدد بالاتری است و می توان آن را گامی رو 
به جلو دانست؛ البته که کافی نیست و  بايد تلاش بیشتری 
کــرد که بتوانیــم جبران بعضی از مضیقه های معیشــت 
کارگران را داشته باشیم و جهت صیانت از سفره کارگران و 
حدود و صغور آن تصمیمات بهتری بگیريم. بايد در بحث 
بن کالا، مسکن، بیمه و درمان و اين قبیل کارهايی که لازم 
است برای قشــر کارگری کشور انجام شود، تصمیم گیری 
جدی تری داشــته باشــیم. وی تصريح کرد: امروز ســبد 
معیشــت کارگران ۲۴ تا ۲۵ میلیون تومان برآورد شــده 
اســت، بنابراين با افزايش ۴۵ درصدی حقوق و دستمزد 
آنان -که نسبت به ســال گذشته رقم بالاتری است- تنها 
درصدی از آن را جبران کرديم و هنوز نتوانســتیم ضريب 
و افزايشی که لازم و متناسب با تورم است را اعمال کنیم.

حاجی دلیگانی:
افزايش ۴۵ درصدی حقوق کارگران 

فقط عنوان دهان پرکنی است
يــک نماينده مجلس گفت: افزايــش ۴۵ درصدی حقوق 
کارگران دهان پرکن اســت؛ اما با وضعیت تورم قابل قبول 
نیســت چراکه با ۱۰ میلیون تومان امروز نمی توان زندگی 

کرد.
حســینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو بــا ايلنا، درباره 
افزايش ۴۵ درصدی حقوق و دســتمزد کارگران در سال 
۱۴۰۴ گفــت: عنــوان اش کــه ۴۵ درصد اســت، عنوان 
دهان پرکنی است؛ اما از لحاظ محتوا بالاخره با ۱۰ میلیون 

تومان امروز نمی توان زندگی کرد.
اين نماينده مجلس شــورای اســلامی خاطرنشــان کرد: 
به دلیــل اينکه پايه حقوق کارگران پايین اســت، درصد 
عنوان اش بالا می شود، اما طبیعتاً از لحاظ شرايط زندگی با 

اين وضعیت تورم واقعاً قابل قبول نیست.
وی ادامــه داد: يک زمانی فردی پايه حقوقش بالا اســت، 
۲۵ درصد هم اضافه شود، می تواند جوابگو باشد. اما وقتی 
پايه حقوق پايین اســت، به نظر من اول می بايســت يک 
انطباق ســازی پايه حقوق يک بار هم شده با شرايط فعلی 
جامعه صورت گیرد و بعــداً حقوق ها برابر آنچه نرخ تورم 

است، افزايش پیدا کند.

عضو فراکسیون مستقلین مجلس:
بزرگی رئیس جمهور است که با 
توهین کنندگان برخورد نمی کند

عضو فراکسیون مســتقلین مجلس درباره توهین نماينده 
مردم تهــران به رئیس جمهور گفت: توهین به مســعود 
پزشکیان جرم است و اين بزرگی رئیس جمهور است که با 

اين مسائل برخورد نمی کند.
مهرداد لاهوتی، عضو فراکسیون مستقلین مجلس شورای 
اســلامی، در گفت و گو با آوش درباره توهین امیرحســین 
ثابتی به مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور، گفت: نحوه 
برخورد، بســتگی به شــخصیت افراد دارد. انتقاد بايد در 
کمال ادب و تربیت صورت بگیرد. از طرفی در اين قضیه دو 
شخصیت حقوقی مطرح هستند. بی ادبی، با برخورد قانونی 

کردن فرق دارد و دو مقوله متفاوت است.
او افزود: من مشخصاً در مورد ثابتی اظهارنظر نمی کنم اما 
ســابقه افرادی که از ابزارهای بی ادبی استفاده می کنند را 
بررسی کنید، متوجه می شويد که اينها با خودشان و درون 
خودشان مشکل دارند و با اين الفاظ می خواهند به جامعه 
معرفی شوند، در صورتی که می توانند از روش های ديگری 
استفاده کنند. امروز مردم اين ادبیات را اصلا نمی پسندند 
و از افــرادی که اين نوع ادبیات اســتفاده می کنند، بیزار 
هستند. واقعیت امر اين است که بی ادبانه رفتار کردن اصلًا 
پسنديده نیست. لاهوتی درباره توهین به رئیس جمهور از 
نظر حقوقی تصريح کرد: توهین به رئیس جمهور جرم است 
اما اين بزرگی رئیس جمهور است که با اين مسائل برخورد 
نمی کنــد. معنی ندارد برای انتقــاد از رئیس جمهور به او 
توهین شود. امکان دارد من هم، انتقاداتی نسبت به رئیس 

جمهور داشته باشم اما با ادبیات درست سخن می گويم.
عضو فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی در ادامه 
اظهار کرد: به نظر مــن هیئت نظارت بر رفتار نمايندگان 
بايــد به اين نوع پرونده ها ورود کند. ما خدمت رهبری که 
رسیديم ايشان گفتند »شما همانطور که به ديگران نظارت 
می کنید، به خودتان هم نظارت کنیــد.« برای نظارت بر 
خودمان قانون وضع کرديم. هیئت نظارت نبايد نسبت به 
اين نوع رفتارها بی تفاوت باشد. لاهوتی با اشاره به سرانجام 
تندروها در مجلس خاطرنشــان کرد: به نظر من تندروها 
هرگز به جايی نمی رسند. ما همیشه می گوئیم نه تندتر و 
نه کندتر. حرف ما اين است که در اين کشور يک عمود و 
ستونی وجود دارد که همه ما به آن تکیه کرديم و همگی 
بايد به مســیر توجه کنیم. آن عده ای کــه تندتر از کلام 
رهبری راه می روند، اينها افرادی هستند که به تجربه نشان 
دادند در زمان های متفاوت حتی مقابل فرمايشات رهبری 
هم ماندند.  اين نماينده مجلس شــورای اسلامی در پايان 
يادآور شد: حرف تندروها خريدار ندارد، اينها با ادبیاتی که 
دارند می خواهند خودشــان را به جامعه معرفی کنند که 

جامعه هم اساساً از اين نوع ادبیات متنفر است.

مجلس

یک نماینده سابق در واکنش به اظهارات 
ثابتی در بین متحصنان در جلوی مجلس 
به هیات  باید  ثابتــی  آقای  الان  گفت: 
نظارت بر رفتار نماینــدگان فراخوانده 
شود و در آنجا پاسخگو باشد که به چه 
حقی اینطور رفتار کرده و این حرف ها را 
زده و مردم را به بی قانونی تشویق کرده 

است.
غلامعلی جعفرزاده ايمن آبادی در گفت وگو با 
ايلنا، در واکنش به اظهارات اخیر امیرحسین 
ثابتی نماينده جبهه پايداری در بین جمعی 
از متحصنان جلوی مجلس مبنی براينکه به 
دلیــل اينکه دولت در انتصــاب آقای ظريف 
بی قانونی کرده اســت غلط می کنند بگويند 
برای حجاب تجمع نکنند، گفت: کسی که در 
مجلس حضور دارد بايد ترويج قانون کند نه 
اينکه چنین استدلالی داشته باشد البته اين 

استدلال پايه و اساس غلطی دارد.
ثابتی هنوز به توییت داوری درباره 

پدر و عمویش پاسخ نداده است
وی ادامه داد: آقای ظريف غیرقانونی منصوب 
نشــد بلکه بعد از انتصابش قانون را متناسب 
با شــرايط آقای ظريف تدويــن کردند و اين 

اوج شــرمندگی در تاريخ قانون ما اســت که 
وقتی از يکی خوشمان نمی آيد برای او قانون 
می نويســیم، اگر از يکی هم خوشمان بیايد 
برای او هم قانون می نويســیم يعنی قانون را 
متناسب با افراد می نويسیم و اين جزء کارنامه 
سیاه مجلس است. اين نماينده سابق مجلس 
گفت: به نظرم بیان چنین اظهاراتی اشکالی 
نــدارد چراکه اين  افراد حد و اندازه و ظرفیت 
خودشان را نشــان می دهند، قد خودشان را 
نشان می دهند. قد اين افراد همین است. آيا 
اين استدلال درست اســت که اگر در جايی 
خلاف شــد، پس همه جا می شود غیرقانونی 
رفتار کرد؟ اين را هم کسی می گويد که بايد 
قانون گذار باشــد و مقنن است. البته ايشان 
هنوز به تويیــت آقای داوری دربــاره پدر و 
عمويش پاســخ نداده اســت هر چند سوابق 
احتمالی آنها در گذشــته نمی تواند دلیلی بر  

عملکرد ايشان باشد.
برخی نمایندگان هنوز آداب و شأنیت 

صندلی که روی آن نشسته اند را 
نمی دانند

وی ادامه داد: من خجالت کشیدم وقتی اين 
اظهارات را شنیدم اين نشان می دهد که اينها 

هنوز از لحاظ شــخصیتی در قامت نماينده 
مجلس رفتــار نمی کنند و مــن با صراحت 
مقصر اين موضوع را شورای نگهبان می دانم 
که باعث ورود چنین افرادی به مجامع رسمی 
مانند مجلس شده است. البته آقای پزشکیان 
بايد پای آقای ظريف می ماند و اســتعفای او 
را نمی پذيرفــت اگرچه بالاخــره تصمیمی 
کــه حاکمیت به آن رســیده را ما هم قبول 
می کنیم.جعفــرزاده ايمن آبادی تصريح کرد: 
وقتــی هنوز اين فرد به دنیــا نیامده بود اين 
عزيزان برای اين کشــور زحمت می کشیدند 
اما امروز می آيــد و ترويج بی قانونی می کند. 
اين نشــان می دهد که هنوز فرهنگ و آداب 
و شــأنیت صندلی که روی آن نشسته اند را 
نمی دانند. مجلسی که در آن برخی نمايندگان 
از مشکلات و معیشت مردم به دور هستند و 
فقط برای مسائل سیاسی و گروهی و جناحی 
و حزبــی اقدام می کنند، خانه ملت به معنای 

واقعی نیست.
مجلس دوازدهم پاتوق حداقلی هاست

وی ادامه داد: اين جا خانه و پاتوق حداقلی ها 
است و مجلســی که بايد باشد، نیست آقای 
قالیباف هم ظاهــرا توان مديريت بر اين ها را 

ندارد. الان آقــای ثابتی بايد به هیات نظارت 
بر رفتار نمايندگان فراخوانده شود و در آنجا 
پاسخگو باشــد که به چه حقی اينطور رفتار 
کــرده و اين حرف هــا را زده و مــردم را به 

بی قانونی تشويق کرده است.
ثابتی باید به هیات نظارت بر رفتار 

نمایندگان فراخوانده شود
اين فعال سیاســی اصولگرا در پاســخ به اين 
سوال که آيا اعتبارنامه آقای ثابتی با اين کار 
زير ســوال نمی رود، گفت: اين ديگر سلیقه 
شورای نگهبان است البته اين تصور در جامعه 
به درســت يا غلط ايجاد شــده چون اين ها 
خودی محسوب می شــود مجاز هستند اين 
حرف هــا را بزنند و هر کاری کردند، کرده اند. 
اگر غیرخودی بودند عطســه هم می کردند 
برای اينکه صدای عطسه شان بلند بوده دچار 
مشکل می شــدند. البته اينها به دنبال ناامید 
کردن مردم هســتند چراکه مردم هرچقدر 
ناامید شوند میزان شانس اين افراد از صندوق 
رای بــرای ورود به مســئولیت های انتخابی 

بیشتر می شود.
چطور می خواهند پاسخ این ملت را 

بدهند
جعفرزاده ايمن آبادی گفت: اخیرا هم ايشان 
درباره بزرگان کشــور بــا الفاظی توهین آمیز 
صحبت کرد اين از شــخصیت يک نماينده 
به دور اســت که به همه توهین کند. اين در 
شخصیت يک نماينده نیســت که به صدا و 
سیما بیايد و بگويد من از اين خوشم می آيد 
از آن خوشم نمی آيد.  چرا بايد اين حرف ها را 
بزند؟ يا اينکه بايد اين حق را برای فرد مقابل 
هــم ايجاد کرد که او هم بیايد و بگويد چقدر 
از آقای ثابتی خوشــش می آيــد. اگر همین 
امروز رای گیری شود که مردم نظرشان درباره 
آقای ثابتی يا فرقه پايداری چیست مشخص 
می شــود که مردم چقدر از رفتار و عملکرد 
اين ها ناراحت هســتند. وی ادامــه داد: بايد 
دعا کنیم که اين ها دلشان برای اين مملکت 

بسوزد.
 شــب عید است اما وقتی به قیافه مردم نگاه 
می کنیم خنده روی لب های مردم نمی بینید 
اين ها چطــور می خواهند فــردا در صحرای 

محشر پاسخ اين ملت را بدهند.

رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلس 
گفــت: اگر آمریکایی هــا بخواهند از 
موضع ارباب و رعیتی و تحکّم با ایران 
نخواهند  پاســخ  قطعا  کنند،  برخورد 
گرفت چراکه ایران یک کشور قدرتمند 
و باعزت است و تحت تاثیر بلوف های 

ترامپ قرار نخواهد گرفت.
ابراهیــم عزيزی رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی، امروز، ۲۶ اسفند در جمع برخی 
فعالان فرهنگی شــمال غرب شیراز با اشاره 
به موضــوع مذاکره ايــران و آمريکا، گفت: 
ايران دارای يک منطق قوی گفتمانی است 
و به همین دلیل از مذاکره با آمريکا و ديگر 
کشــورها هراسی ندارد اما مذاکره با رعايت 

آداب و شرايط آن امکان پذير است.
بنابــر روايــت ايســنا، وی بــا اشــاره به 
بدعهدی هــای مکرر آمريکا، گفت: ســابقه 
آمريکا در مقاطع مختلف نشان داده است، 
اين کشــور به عهد خــود در مذاکرات وفا 
نمی کند کــه نمونه کامل آن در پاره کردن 
قرارداد برجام به همگان ثابت شده است اما 
با تمام اين خُلف وعده ها باز هم ايران ترسی 
از مذاکره ندارد. عزيزی به ملزومات مذاکره 
نیز اشــاره کرد و افزود: اگــر آمريکايی ها 
بخواهند از موضــع ارباب و رعیتی و تحکّم 
با ايران برخورد کنند، قطعا پاسخ نخواهند 
گرفت چراکه ايران يک کشــور قدرتمند و 
باعزت است و تحت تاثیر بلوف های ترامپ 
قرار نخواهد گرفت. رئیس کمیسیون امنیت 

ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی گفت: ايران طبق سه اصل عزت، 
حکمت و مصلحت، سیاست خارجی خود را 

دنبال می کند و در موضوع مذاکره با آمريکا 
نیز منطبق با سیاست های اصلی نظام جلو 

خواهد رفت.

فعال سیاسی اصولگرا با تأکید بر اینکه 
با تجمع غیر قانونی  باید  وزارت کشور 
چرا  گفت:  کند،  برخورد  مجلس  مقابل 
سال هایی که اغتشاشاتی در تهران بود 
و تظاهراتی برگزار می شــد، می گفتید 
خلاف قانون اســت و واقعا هم خلاف 
قانون بود، ولی اینجا نمی گویید خلاف 
قانون است یا با آنها برخورد نمی کنید؟! 
در واقــع باید با اینها هــم همان طور 
برخورد شود که سال 1۴01 و قبل از آن 
برخورد می شد. تفاوت نمی کند؛ خلاف 

قانون، خلاف قانون است.
مشروح گفت وگوی جماران با ناصر ايمانی را 

در ادامه می خوانید:
*به نظر شما حرکاتی نظیر تجمع مقابل 
مجلس شــورای اســلامی چه معنا و 
مفهومی دارد و چه تأثیری می تواند در 

اصل این ماجرا داشته باشد؟
من بارهــا ايــن را در صحبت های مختلف 
گفته ام که اينجا انگشت تقصیر را به سمت 
وزارت کشور بلند می کنم. اين موضوع جديد 
هم نیســت؛ سال های قبل هم بوده و وزارت 
کشورهای قبلی هم به نظر من در اين زمینه 
کوتاهــی کرده اند. ضمن احتــرام به عقايد 
همه، اگر يک کســانی بالاخص به اسم دفاع 
از اســلام، نظام و انقلاب، بخواهند هر موقع 
که تشخیص دادند و بدون مجوز راهپیمايی 
کنند و يا تجمع برگزار کنند، ســنگ روی 
ســنگ بند نمی شود و اين اساس بی قانونی 
اســت. اگر وزارت کشور به اينها مجوز داده، 
اعلام کند که مجوز داده ام و اگر مجوز نداده 

بايد با اينها برخورد قانونی داشــته باشد و از 
اين تجمعات جلوگیری کند.

اگر مجوز ندارند، بايد بــا آنها برخورد کند. 
وزارت کشور بايد اين تجمع ها را به هم بزند؛ 
نیروی انتظامی در اختیار وزارت کشور هست 
و بايد نگذارنــد اينها تجمع برگزار کنند؛ نه 

جلوی مجلس و نه هیچ جای ديگری. 
چرا ســال هايی که اغتشاشاتی در تهران بود 
و تظاهراتی برگزار می شد، می گفتید خلاف 
قانون است و واقعا هم خلاف قانون بود، ولی 
اينجا نمی گويید خلاف قانون است يا با آنها 
برخورد نمی کنید؟! در واقع بايد با اينها هم 
همان طور برخورد شــود که سال ۱۴۰۱ و 
قبل از آن برخورد می شــد. تفاوت نمی کند؛ 

خلاف قانون، خلاف قانون است. 
این مدل رفتار به تعبیر شــما »خلاف 
قانون« چه تبعاتی می تواند برای کشور 

داشته باشد؟
تبعاتی که می تواند داشــته باشد اين است 
که در افکار عمومی اين طوری جا افتاده که 
اگر شــما بخواهید تجمعی برگزار کنید که 
ظاهرش به نفع نظام يا در پوشــش دفاع از 
اســلام باشد، مجاز هستید و اگر اين نباشد، 
مجاز نیستید؛ بنابراين ما يک قانون يک طرفه 
داريم. خیلی صريح بايد بگويیم که اين اصلا 
چیز خوبی نیست. البته خیلی از اينها به نفع 
نظام، اســلام و دين نیســت، ولی حتی اگر 
کسانی که برای تظاهرات آمده اند اين طوری 
فکر کنند که به نفع نظام، اسلام و دين است، 
می خواهم بگويم نمی شود که آنها آزاد باشند 
و افــراد ديگر آزاد نباشــند؛ اين مملکت دو 

قانونی می شود و اثر سوء روی افکار عمومی 
مردم دارد. طبق قانون اساسی همه مسئولان 

و مردم در برابر قانون يکسان هستند.
این  در  مجلــس  نماینــدگان  موضع 
خصوص، از حمید رسایی و امیرحسین 
ثابتی گرفته تا سید محمود نبویان، را 

چطور ارزیابی می کنید؟
از مجلس اول بنده در جريان تحولات بوده ام. 
تعدادی نماينده داشتیم که مواضع آوانگارد 
داشــتند؛ همیشه در مجلس بوده، اين دفعه 
هم هســت و شما مطمئن باشید در مجلس 
بعدی هم خواهد بود. اين هیچ اشکالی ندارد 
که نمايندگانی نظرات مخالف و تند دارند و 
نظراتشــان را بیان می کنند؛ مشکل از يک 

جای ديگری شروع می شود.
آقای نبویان که همــه با مواضع تند او 
را می شناسند، این بار مواضع متفاوتی 
گرفته و گفته است: »اگر قانون حجاب 
باعث تضعیف نظام شــود، اجرای آن 
باطل اســت«. این تغییر رویکرد آقای 

نبویان را چطور ارزیابی می کنید؟
آقای نبويان تغییر رويکردهايی داشته است. 
من به شما يادآوری می کنم، همین مجلس 
که می خواست شروع شود، ايشان از مدافعان 
سرسخت آقای قالیباف بود که رئیس مجلس 
شود؛ در حالی که يک تعداد اقلیت به شدت 
مخالفت می کردند و در جهت تضعیف آقای 
قالیبــاف حرکت کردند و الآن هم در همین 
جهت حرکت می کنند. ما اين طور چیزها را 

هم در کشور داريم.
البته آقای نبويان سر موضوعات ديگری در 
کشور مواضع خیلی صريح و تندی هم دارد، 
اما در اين مورد نظرش اين طوری است. من 
عرض می کنم تعدادی نیروی آوانگارد داريم 
که البته در مجلس يک تعداد اقلیت هستند 
ولی در جامعه هم افکار امثال ايشــان وجود 
دارد. اينها يک ســری افکاری را نمايندگی 
می کنند که در جامعه حضــور دارد؛ اقلیت 
هم باشند، ولی بالأخره هستند. بايد با اينها 
چگونه برخورد کنیم که فهم شان مثل آقای 
نبويان شود که از جنس خودشان هم هست؟ 
به نظر من ما اينجا داريم کوتاهی می کنیم. 
منظورم هم افراد فهیم و نخبه، هم اکثريت 
نمايندگان محترم مجلس و هم مردم است. 

اولا بايــد اجازه بدهیم همه حرف هايشــان 
را بزنند؛ ما نبايد جامعه يکدســت و يکصدا 
داشته باشیم. در هیچ کشوری هم اين طور 
نیســت؛ هر کشــوری را که نگاه کنید، يک 
ســری نیروها تندرو حضور دارنــد؛ اما بايد 
اينها را هدايت کنیم که اولا از ادبیات خشن 
استفاده نکنند؛ ادبیاتی که روح و روان جامعه 
را به هم می زند و باعث هتک حرمت افراد يا 
نهادهای قانونی نظام می شود. در ثانی سعی 
کنیم با صحبت کردن های بســیار منطقی 
و مســتدل اينها را آگاه کنیم. در واقع بايد 
يــک مقداری اينها را مطلع و آگاه کرد که از 
تندروی دســت بردارند و يک خرده معتدل 
شــوند؛ و از اتهام زنی و حرف های ســخیف 
خودداری کنند. يک مقدار هم من احساس 
می کنم جامعه متفکرين مــا در مقابل اين 
افراد راديکال دارند نوعی خودسانســوری و 
مصلحت انديشــی می کنند؛ اين درست و به 
نفع جامعه نیســت؛ بايد به اينها پاسخ های 

مستدل و منطقی داد.
که  کرد  اعلام  صراحتا  جمهور  *رئیس 
این قانــون را اجرا نمی کند و خانم آذر 
منصوری، رئیس جبهه اصلاحات، هم در 
حمایت از این موضع آقای رئیس جمهور 
درخواســت مجوز تجمع داشت. البته 
وزیر کشور هیچ پاسخی به درخواست 
ایشان نداده است. با توجه به نظر شما 
مبنی بر اینکه باید به تندروها پاســخ 
بدهیم، این درخواست خانم منصوری و 
عدم پاسخ وزیر کشور را چطور ارزیابی 

می کنید؟
اولا اين موضع آقای رئیس جمهور نیست و 
موضع شورای عالی امنیت ملی است؛ يعنی 
موضوع به سطح بالاتر از رئیس جمهور رفته 
است. شــورای عالی امنیت ملی فعلا دستور 
توقف داده و ديگر بحث رئیس جمهور مطرح 
نیست؛ درست است که رئیس جمهور، رئیس 
آن شــورا است ولی فقط يک عضو آن است. 
به هر دلیلی در آنجا تصويب شــده و طبق 
قانون اساســی، اين تصويب بــه تأيید مقام 
معظم رهبری رسیده است. به نظر من رئیس 
جمهور ديگر بايد خودش را از اين مســأله 
کنار بکشد و بگويد شورای عالی امنیت ملی 

تصويب کرده است.

جعفرزاده ايمن آبادی:

قالیباف توان مدیریت بر پایداری ها را ندارد

هشدار رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس به آمريکا 

ايران تحت تاثیر بلوف های ترامپ قرار نخواهد گرفت

ايمانی:

وزارت کشور بايد با تجمع غیر قانونی مقابل مجلس برخورد کند

بیانیه رئیس مجلس خبرگان رهبری 
درباره قانون عفاف و حجاب

مجلس خبرگان رهبری، با صدور بیانیه ای با تأکید بر ضرورت اجرای شــرع 
و قانون در جامعه دينی در فضای انس و الفت، از مسؤولان خواست با برنامه  
ريزی دقیق و مبتنی بر مصلحت عمومی و عنايت به حساسیت های موجود، 
در مقابل دسیســه دشمنان برای انحرافات اخلاقی به ويژه در حوزه عفاف و 

حجاب، ايستادگی نمايند.
متن بیانیه به شرح زير است:

بــا توجه به اينکه »حجاب« در فرهنگ و شــريعت اســلامی، واجب و يک 
ضرورت شرعی و در فرهنگ اصیل ايرانیان از ديرباز جزء عرف و هنجارهای 
پذيرفته شــده بوده، رعايت آن در جامعه اسلامی، علاوه بر بعد شرعی، عمل 
به اين سنت ديرينه و قوام بخش خانواده اصیل ايرانی محسوب می  شود. اما 
امروز متأســفانه شاهد هستیم که دشمنان با ترويج فرهنگ منحط و سبک 
زندگی غربی، احساسات پاک جوانان به ويژه زنان و دختران عفیف ما را نشانه 
گرفته و ســعی بر حاکم کردن فضای هنجارشکنانه در بین آنان دارند تا در 
پس آن علاوه بر فروپاشی بنیان خانواده ايرانی به زعم خود با سیاست های 
نظام مقدس جمهوری اســلامی ايران به مقابله برخیزند و با ايجاد دوقطبی 
به خیال خام خود، مردم را در مقابل حاکمیت قرار دهند و انســجام درونی 
ما را تضعیف نمايند. مجلس خبرگان رهبری، ضمن آرزوی قبولی طاعات و 
عبادات عموم هموطنان شريف در ماه بندگی خدا و تبريک میلاد کريم اهل 
بیت امام حســن مجتبی »علیه الســلام« با تأکید بر ضرورت اجرای شرع و 
قانون در جامعه دينی، به ويژه در ماه پر فضیلت رمضان، بر فضای انس و الفت 
در جامعه تأکید نموده و زنان و دختران ارجمند ايران اسلامی را که در نظام 
اسلامی، دارای قدر و منزلت والايی هستند بر حفظ کرامت انسانی خويش، 
رعايت موازين و شئونات اسلامی و تواصی به حق مخصوصاً در حوزه حجاب 
و عفاف دعوت می نمايد. همچنین از مسؤولان محترم می خواهد برای تعمیق 
و گسترش فرهنگ و سبک زندگی اسلامی جهت مبارزه با هنجارشکنی  های 
فرهنگی و به ويژه بی حجابی که مطالبه به حق مردم مؤمن، متدين و انقلابی 
است، تلاش مضاعف کنند و در راستای صیانت از اصول، مبانی و اهداف نظام 
مقدس اسلامی با تمام وجود، مجاهدت نموده و با برنامه  ريزی دقیق و مبتنی 
بر مصلحت عمومی و عنايت به حساســیت های موجود، در مقابل دسیسه 
دشمنان برای انحرافات اخلاقی به ويژه در حوزه عفاف و حجاب، ايستادگی 

نمايند. والسلام علی عبادالله الصالحین.
محمدعلی موحدی کرمانی
رئیس مجلس خبرگان رهبری

مجلس خبرگان


